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Cuvânt de dechidere: 
 

Dana Ijac - Şef - Serviciu Proiecte cu finanţare internaţională: 

“Deschidem astăzi a doua sesiune de dezbateri publice aferente Strategiei Integrate de 

Dezvoltare Urbană (SIDU), la nivelul Municipiului Tîrgu Mureş”. 

 

Rolul, importanţa şi procedura de elaborare a Strategiei Integrate de Dezvoltare Urbană 

(SIDU) : 

 

“Rolul întâlnirii de astăzi, este acela de a  discuta proiectele ora;ului. Unele dintre proiectele 

propuse urmează să fie incluse în portofoliul de proiecte în Strategia Integrată de Dezvoltare 

Urbană. Această categorie de proiecte pe care o vom analiza astăzi, se referă la o secţiune 

distinctă, legată de educaţie, învăţământ, cultură, turism, recreere şi componenta socială. Într-o 

primă etapă, documentul strategic va include un set de aproximativ 500 de proiecte. O parte 

dintre ele, vor fi finanţate şi propuse a fi finanţate din fondurile nerambursabile, respectiv, 

Programele Operaţionale Regionale, care sunt alocate României în perioada 2016-2023. 

Propunerea noastră este, ca astăzi, să ne axăm pe idea de bază a proiectelor, fără să intrăm în 

detalii şi să vedem în ce măsură ele sunt utile oraşului,  e nevoie de o completare cu alte tipri de 

proiecte sau o regândire a acestora. 
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Programul Operaţional Regional este un proiect foarte important pentru România în această 

perioadă, şi mai ales pentru administrţia publică locală, deoarece, alocă fonduri pentru invesţii, 

prin care aceasta le poate accesa în mod direct, în calitate de beneficiar. POR are o alocare la 

nivel naţional de 8,25 miliarde de euro. Din cele 12 axe, avem 6 axe prioritare prin care 

municipiul Tîrgu Mureş poate deveni eligibil prin proiecte de investiţii. Prima axă, este destinată 

cercetării şi dezvoltării. Axa 4, are o importanţă aparte, deoarece ne alocată în mod direct 31 

milioane de Euro, special pentru municipiul Tîrgu Mureş. În formula de calcul s-a avut în vedere 

numărul de locuitori al municipiului. Axa 5, este alocată pentru investitii în clădirile de 

patrimoniu cultural, altfel spus clădirile de patrimoniu declarate monument istoric. Avem Axa 8 

pentru infrastructura de sănătate şi asistenţă socială . Vorbim aici de centre de zi, spitale, unităţi 

de învăţământ.Axa 9, este destinată zonelor unde locuiec comunităţi defavorizate din mediul 

urban. Axa 10, este destinată infrastructurii educaţionale. Se discută foarte mult de ce Râmnicu 

Vâlcea, sau de exemplu Botoşaniul  a atras 36 milioane de euro, şi municipiul  Tîrgu Mureş doar 

14,85 euro, în perioada trecută? Tocmai pentru faptul că a existat o alocare specială, pentru 

polii de dezvoltare urbană,  prin Hotărîre de Guvern. În  funcţie de nivelul de dezvoltare al zonei, 

au fost alocate fonduri în mod direct. Şi pentru perioada următoare, există o alocare special. 

Valoarea ondurilor a crescut- avem 31 milioane Euro, în comparaţie cu sesiunea anterioară de 

14,85 milioane Euro. Spuneam despre Axa 4 , că este foarte importantă pentru că avem banii 

alocaţi în mod direct şi nu trebuie sa intrăm in competiţie cu alte municipii, aşa cum trebuie să 

facem pe celelalte axe. Pe ce pot fi cheltuiţi banii? Pe 4 obiective tematice, prioritare – Priorităţi 

de investiţie transport urban, căi de rulare, piste de biciclete., pentru revitalizarea zonelor 

urbane, respectiv refuncţionalizarea terenurilor abandonate sau a clădirilor! Este de asemenea, 

obiectiv tematic – Investiţii în clădiri pentru activităţi educative, culturale şi recreative, dar 

poziţionate în zonele oraşului unde trăieste populaţia săracă, defavorizată. Şi mai avem al 

patrulea obiectiv thematic – Infrastructura de educaţie, unde pot fi alocaţi bani pentru investiţii 

în creşe, grădiniţe, licee tehnologice, şcoli profesionale şi tehnice. 

 De ce Strategia Integrată de Dezvoltare Urbană?  

La ce ne trebuie atatea strategii, când de regulă se pun într-un sertar, biblioraft, nu le citeşte 

nimeni niciodată?  După anul 2000, când au început alocările financiare nerambursabile, au 

devenit  documente obligatorii!Până în 2007, se obţinea un punctaj suplimentar, dacă proiectul 

depus făcea parte dintr-o strategie! După 2007 , conform Regulamentului Fondului European de 

Dezvoltare Reginală, strategiile au devenit documente obligatorii, care fundamentează 

investiţiile. Practic, dacă, noi nu avem această strategie, pe care o depunem spre evaluare şi 

spre verificare,  nu mai putem absorbi bani pentru nici unul dintre proiecte! În sesiunea a 

trecută, am avut un document strategic numit Plan Integrat de Dezvoltare urbană . Este tot un 

document strategic şi are aceeaşi structură! În această sesiune, până in 2023, deja vorbim de 

Strategia Integrată de Dezvoltare Urbană. Practic, reia o parte dintre proiectele care nu au fost 

implementate în sesiunea trecută! Planul Integrat de Dezvoltare Urbană a fost aprobat în 

şedinţa Consiliului Local şi pus în dezbatere publică la nivelul anului 2010. Am reluat o parte 
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dintre proiecte şi am adăugat noi idei de proiecte, noi studii care au fost puse în discuţie în 

ultima perioadă. Ce alte tipuri de documente strategice mai avem nevoie? Strategia Integrată 

este documentul cadru, care include toate zonele de dezvoltare şi toate secţiunile care 

caracterizează viaţa unui oraş!Avem Planul de acţiune pentru energie durabilă - este document 

foarte important şi numai în baza lui se pot accesa fonduri în ceea ce priveşte reabilitarea 

termică a clădirilor rezidenţiale şi a clădirilor publice, nu vorbim aici doar de o clădire a primăriei 

ci tot ceea ce ţine de şcoli, grădinitţe, unităţi sanitare şi alte tipuri de cladiri, la fel sunt şi 

investiţii în modernizarea iluminatului. Avem Planul de mobilitate urbană, este un document 

strategic,  geamăn cu strategia integrată . Acesta priveşte tot ceea ce ţine de mobilitatea 

urbană, cum doresc  oamenii să se deplaseze în interiorul unui oras , în zona periurbană şi felul 

în care căile de comunicaţie din interiorul oraşului şi a a zonei periurbane se  conecteză cu 

autostrăzile, practic cu reţeaua naţională şi cea europeană.Un alt document strategic, Strategia 

de Dezvoltare Locală .Este pentru prima dată când  se solicită o strategie separată, specială 

destinată grupurilor defavorizate!  Doar în baza acestui document strategic care este alocat unui 

sector aparte, se vor putea accesa banii  de pe axa 9 şi de pe obiectivul tematic, pe care l-am 

discutat mai înainte,  aferent axei 4. Mai avem o strategie “Vedetă” , respectiv Strategia privind 

adaptarea la schimbările climatice, realizată prin intermediul unui program finanţat de fonduri 

norvegiene. Doar 3 oraşe din România, au această strategie, respectiv: Tîrgu Mureş, Braşov, 

Sibiu. În perioda care va urma, prin acet mecanism, în baza acestei strategii şi a  măsurilor 

propuse, putem accesa fonduri prin mecanismul norvegian. 

Care este situaţia acestei strategii, în acest moment? Strategia Integrata de Dezvoltare Urbaă se 

afla în forma crudă, brută. O să vă prezinte colaboratoarea noastră structura! Planul de 

Mobilitate Urbană se află încă în lucru. În data de 7 si 8 decembrie  vom organiza ateliere de 

lucru, sesiune deschisă tuturor Organizatiilor Nonguvernamentale în care vom analiza toate 

posibilităţile şi propunerile. Planul de acţiune  pentru energie durabilă este un document 

strategic elaborat, suntem deja parte din Conventia Primăriilor, de 3 ani de zile. În acest 

moment lucrăm doar la actualizare pentru a asigura corelaţia cu proiectele pe care le vom  

propune în viitor. Iar în cee ace priveşte Strategia de Dezvoltare Locală, suntem în etapa de 

gândire şi de contractare a unui serviciu. Are un rol aparte, va trebui să o realizăm într-un 

parteneriat cu ONG-urile, nu stabilim relaţia cum dorim noi, vom întocmi un caiet de sarcini, 

exact ca şi la licitaţii, îl punem pe site şi ulterior, vom realiza acest parteneriat şi vom constitui 

acel GAL, adică “ Grup Local de Acţiune Locală”. Eu am să mă opresc aici, colaboratoarea 

noastră de la firma de Consultanţă, care ne ajută în finalizarea documentaţiei o să vă  prezinte, 

care este structura strategiei, după care vom trece să citim şi să prezentăm proiectele propuse 

pentru această sesiune.” 

Anca Mărăcine - Echipa de Consultanţă:  

“ Buna ziua! Sunt astăzi aici în calitate de consultant privind  elaborarea  Strategiei Integrate de 

Dezvoltare Urbană a municipiului care Tîrgu Mureş, din partea societatii S.C .Media Marketing 

S.R.L.!  Am să încep, prin a va prezenta foarte pe scurt, structura acestui document strategic. în 
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prima parte, conţine o analiza teritorială, deorece orice strategie a unui oras ar trebui să se 

bazeze pe nevoile reale de dezvoltare a terItoriului, astfel încât pentru a începe această 

strategie am început prin realizarea contextului urban şi anume prin prezentarea unei analize-

diagnostic a teritoriului care conţine date statistice şi analize relevante din toate domeniile de 

interes ale oraşului, cum ar fi date privind: aşezarea in teritoriu, demografie, condiţii de locuire, 

infrastructura de sănătate, de transport, culturală, recreaţională, infrastructura socială şi zone 

urbane marginalizate s.a. Pornind de la această analiză diagnostic a teritoriului, s-a realizat 

analiza SWOT a oraşului, practic punctele tari şi punctele slabe şi s-au identificat oportuniăţi şi 

ameninţări. Aşa cum s-a precizat, acest document este in forma crudă, necesită încă 

îmbunatăţiri si cu aceasta ocazie am dori să apelăm la dvs., în a ne ajuta şi a ne sprijini cu 

informaţii relevante care să le cuprindem în această strategie. Strategia va fi publicată pe site 

până pe data de 10 decembrie, drept pentru care apelăm la dvs., să studiati secţiunile la care am 

lucrat şi dacă necesită îmbunătăţiri sau există neconcordanţe cu privire la datele pe care noi le-

am cules din teritoriu, am dori sa ne sprijiniţi şi să putem să realizăm o strategie corectă! 

Analiza-diagnostic , sau analiza teritoriului s-a realizat în baza unor date statistice primate de la 

Institutul Judetean de Statistică.  S-au inaintat adrese către diferite instituţii cum ar fi, furnizorii 

de utilităţi din oraş şi alte instituţii relevante  care ne-au furnizat prin adrese oficiale date 

statistice. De asemenea, s-a colaborat cu Direcţiile din cadrul  Primăriei, care ne-au pus la 

dispoziţie  informaţiile necesare pentru culegerea analizelor. Toate analizele s-au realizat pe o 

perioadă de 5 ani , astfel încât am putut stabili nişte indicatori, ca să vedem trendul dateor 

culese, şi astfel s-a realizat  practic, analiza pe o perioadă de 5 ani, din 2011 până în 2015 în 

funcţie de datele puse la dispoziţie. Acest document are 2 părţi importante, să zicem. Prima 

parte, ar fi această analiză teritorială, de la care se porneşte şi în urma rezultatetlor obţinute am 

realizat analiza SWOT. În ce de-a doua parte, aceasta cuprinde viziunea şi obiectivele, inclusiv 

proiectele stabilite până in anul 2023, de asemenea cuprinde portofoliul de proiecte individuale 

care se va finaliza în urma acestei dezbateri publice şi un calendar de activităţi privind acţiunile 

concrete de realizare a obiectivelor propuse , şi nu în ultumul rând cuprinde implementarea şi 

acţiuni concrete de implementare, de monitorizare şi indicatori stabiliţi pentru evaluarea 

startegiei! Nu aş vrea sa intru în mai multe detalii privind structura, aceasta este în mare 

structura acestui document! 

În ceea ce priveşte viziunea strategică a municipiului, am dori să punem în discuţie viziunea 

stabilită în perioada anterioara în Planul  Integrat de Dezvoltare Urbană, care a fost iniţial 

menţionat, acest plan cuprine perioada 2010-2013, şi în cadrul careia s-a cuprins următoarea 

viziune: Municipiul care Tîrgu Mureş reprezintă un pol de dezvoltare urbană de importanţă 

regională din puct de vedere economic, social şi cultural, precum şi un centru administrativ de 

importanţă periurbană şi judeţeană şi regională. Importanţa sa, la nivel regional,  se manifestă 

în urmatoarele domenii: activităţi economive, medical-farmaceutice, universitar şi cercetare, 

protecţia grupurilor de personae vulnerabile şi coordonarea activităţilor în domeniul 

administraţiei publice, activitatilor economice si sociale . Aceasta  a fost, viziunea stabilită până 
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în anul 2013. Acum, am dori să stabilim o nouă viziune, să vedem daca ea se mai aplică până în 

perioada 2023! Am dori sa o reformulăm, astfel încât cu ajutorul dvs., al celor prezenti şi cu 

ajutorul celorlalţi cetăţeni, am dori să stabilim o nouă viziune,  sau doar să îmbunătăţim aceasta 

viziune, astfel încât să reflete în mod corect, ce ne dorim din partea acestui municipiu. De 

asemenea, obiectivele de dezvoltare  stabilite în perioada anterioară, perioada 2010-2013, erau 

în număr de 4 astfel: 

- Îmbunătăţirea conditiilor de viaţă şi de siguranţă a cetăţenilor muninipiului Tîrgu Mureş; 

- Dezvoltarea municipiului care Tîrgu Mureş ca pol de dezvoltare urbană de importanţă; 

regională din punct de vedere economic si ca centru administrativ municipal periurban, 

judeţean şi regional; 

- Promovarea municipiului Tîrgu Mureş ca oraş European, multicultural, centru universitar 

si de Cercetare, Inovare si transfer de tehnologie; 

- Dezvoltarea municipiului Tîrgu Mureş ca Centu medical farmaceutic de interes 

internaţional, naţional şii regional. 

Aceste 4 obiective au fost prevăzute în perioada anterioară, şi de asemenea am dori să le 

punem din nou în discuţie să vedem dacă mai sunt de actualitate şi pentru a stabili, eventual noi 

obiective care să ne reprezinte în noua strategie pe care o elaboram. În continuare, am trec la 

temele care s-au supus dezbaterii de astăzi: Sectorul educaţional, cultură, turism şi recreere şi 

Sectorul social şi de sănătate. În ceea ce priveşte sectorul educational, am să  încerc la fiecare 

dintre cele 3 sectoare menţionate, să fac o scurtă descriere asupra analizei teritoriale care a 

reeeşit în urma informaţiilor culese din chestionare si din analiza teritorială cu identificarea 

câtorva dintre problemele principale, să zicem, după cere vom prezenta proiectele propuse 

pentru aceast sector de activitate, după care vom trece la întrebări şi răspunsuri.  Aşadar, în 

ceea ce priveşte sectorul educaţional, putem afirma că la nivelul regiunii Centru, care Tîrgu 

Mureş, este recunoscut ca fiind un important Centru Educaţional de Învăţământ Preuniversitar 

şi Universitar din Regiunea Centru. De asemenea, în municipiul Tîrgu Mureş avem 46 unităţi de 

învăţământ, dintre care: 6 preşcolare, 5 din sectorul primar şi gimnazial, 17 din liceal, 4 

postliceal şi 4 unităţi de învăţământ de tip universitar şi de licee. De asemenea. există 46 de 

ateliere şcolare, 278 de laboratoare şcolare, 35 de terenuri de sport, 44 de săli de gimnastică. 

Astfel putem afirma, ca şi număr, aşa cum a reeşit şi din chestionare că populaţia se consideră, a 

fi satisfacută, de numărul unităţilor de învăţământ de care dispune municipiul. De asemenea, se 

remarcă activitatea institutelor academic de cercetare, printre care: Centrul Avansat de 

Cercetări Medicale şi Farmaceutice - Institut unic în România ,Institutul de cercetări socio-

umane Gheorghe Şincai, Centru de cercetare Dimitrie Cantemir, Centrele de Cercetare din 

cadrul Universitaţii Sapienţia, şi probabil şi altele, care mai există. Câteva dintre problemele, pe 

care am reusit să le identificăm ar fi: infrastructura educaţionala care in mare parte este veche şi 

ar necesita reabilitari, rata ridicată  persoanelor fără studii. Pentru municipiu, putem sa 

considerăm ca o rată de 1,6% la nivelul anului 2011, este încă mare, spaţiile de de cazare şi de 

masă care de asemene, necesită reabilitare şi modernizare, dotarea instituţiilor de învăţământ 
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care necesită investiţii privind dotarea acestora, investiţii insuficiente în sectorul de cercetare-

dezvoltare, abandonul şcolar ridicat la grupele de populţie săracă, o altă problemă identificată 

ar fi necorelarea ofertei educaţionale cu nevoile şi cu tendinţele de pe piaţa muncii. În 

continuare, o voi lasa pe doamna Dana Ijac, să ne spună proiectele propuse până în acest 

moment,  pe partea sectorului educaţional”. 

 

Dana Ijac: 

“As propune să mergem pe următoarea metodologie:  vorbim la microfon pentru că, potrivit 

legii dezbaterii publice în termen de 10 zile de la realizarea acestei întâlniri,  vom redacta 

procesul verbal şi îl vom face public pe situl primăriei. De aceea am să vă rog, în momentul în 

care fiecare va lua cuvântul să spună numele şi să vorbească la microfon! Vom parcurge 

proiectele pe anumite secţiuni, le vom discuta, după care vom merge la celelalte secţiuni. 

Proiecte propuse pentru partea de Învăţământ: Şcoala de arte si Meserii. Noi am propus în acest 

moment ca 4 dintre liceele aflate in municipiul  Tîrgu Mureş să facă obiectul unor studii şi 

documentaţii tehnice  pentru a fi dotate şi modernizate ca şi Scoala de arte si Meseri. 

Intenţionăm să atragem fonduri europene pentru modernizarea acestor unităţi. Apoi-Formarea 

unui Consorţiu Universitar cu caracter mixt, reabilitarea si dotarea unitatilor de învăţământ: 

universitar, preşcolar, gimnazial, liceal. În ceea ce priveşte banii alocaţi pentru axele de 

specialitate, sunt mulţi pentru buzunarul unui om simplu, dar în realitate, daca stăm să analizăm 

nevoile existente la nevoile regiunii, banii sunt puţini. Pe axa 10, de exemplu sunt în total 30 

milioane de euro,  împarţite la 6 judeţe vor rezulta maxim 4-5 unitatăţi şcolare bine dotate şi 

rehabilitate.  în acelaşi timp, la nivel guvernamental, se află în discuţie crearea unui mecanism 

financiar complementar, care să mergă pe acelaşi sistem al fondurilor europene şi să se 

deruleze tot prin intermediul Agenţiilor de Dezvoltare Regionaă. Apoi, modernizarea spaţiilor de 

cazare şi masă, asigurarea transportului elevilor din municipiu si zona preiurbana. Întrebări?” 

 

Profesor Dr. Benedek Imre – în calitate de cetăţean 

“Cunoscător fiind al sistemului şcolar, adică în incinta liceeului Unirea, Papiu, pe care am şi 

absolvit, liceul Bolyai. În liceul Bolyai, deşi este proprietate privată a bisericii trebuie găsite 

fonduri, sunt condţii de Evul Mediu! Eu dacă aş fi inspector la DSP, aş opri activitatea! Deci v-aş 

ruga, deja acuma, să treceti şi această, dacă există posibilitate legală sau dacă nu, să se 

gasească! Ce întelegeţi prin Consorţiu Univeritar cu caracter mixt? Pentru că, fraza e frumoasă, 

dar dacă veţi putea forma un Consorţiu, din care?   

Pentru că, întradevăr, există un Centru universitar, dar e vai de capul lui, cum a fost faţă de, si ce 

vreţi sa facem şi ce pretentii avem ? Ce întelegeţi prin Consorţiu? Care sens sa fie cuprins?” 

 

Dana Ijac: 

“Ideea acestui Consorţiu universitar era de a unii într-o echipă reprezentanţii tuturor 

universităţilor existente la nivelul municipiului Tîrgu Mureş!” 
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Profesor Dr. Benedek Imre - în calitate de cetăţean: 

 “ Noi am scris proiecte, cu unele, adică toate universităţile, şi de unde provin şi cu Petru Maior 

şi cu Sapienţia, nu îl cunosc pe  Dimitrie Cantemir, adică cu toate universităţile! Aceasta frază 

este foarte frumoasă, dar dacă vreti să mergeti mai departe trebuie făcut ca să coaguleze! Eu 

am venit de pe o poziţie a multor trepte antemergătoare, care m-au pregătit pentru viaţă şi care 

aş vrea să mă retrag, când mă retrag cu realizări!  Deci aici iar trebuie gândit ce este, cine poate 

identifica, pe cine putem baza? Universitar, după cum cunosc, dotarea este acceptabilă şi 

reabilitarea din mediul universitar pe care cunosc! 

Modernizarea de cazare, aveţi de gând să faceţi internate, sau la ce vă gândiţi? Pentru că, cea 

mai mare, sau nu ştiu cum veti putea idea aici, coagula aici, sau nu ştiu cum putem şi noi să 

ajutăm! Pentru că,  şcolarului, dacă nu îi este asigurată o masă caldă, printr-o formă de plată sau 

printr-o formă organizată, print-o formă educaţională îi pregătim pătura, care devine bolnav! 

 

Dana Ijac: 

Legat de această zonă, a proiectelor depuse pentru unitătile şcolare,   formularea e generală , ea 

se referă la toate unităţile de învăţământ.  Am discutat cu colegii  de la Direcţia Şcoli şi vom 

dezvolta  sectiuni speciale, în care să tratăm toate problemele unităţilor şcolare ”. 

  

Dana Ijac: 

“La nivelul Direcţiei de Şcoli există aceste detalii, dar pentru că ar fi dezvoltat extraordinar de 

mult acest document, ne-am redus la această preyentare cu caracter general, nu numai pentru 

unităţile şcolare dar şi pentru reţeaua stradală, la nivelul municipiului Tîrgu Mureş!” 

 

Profesor Dr. Benedek Imre - în calitate de cetăţean: 

 “Aveţi un ghinion, eu fac parte şi din Comitet de părinţi a unei şcoli şi nu ajunge, fac parte dintr-

un mediu unde lucrez, nici acolo nu ajunge, nu am spus că este vina dvs. neapărat, este, omul 

care vine şi puncteaz, unde trebuie să mai faceţi mai roşu”. 

 

Dana Ijac: 

“De acord, şcoala este foarte importantă pentru noi toţi, toţi am trecut prin şcoală şi suntem de 

acord că, este o zonă care trebuie atent analizată şi depus foarte mult e,fort nu numai pentru 

asigurarea logisticii cât şi pentru activitatea didactică din şcoli! Putem merge mai departe sau 

mai sunt intrebări?” 

 

Tripon Avram – în calitate de cetăţean: 

“Mă bucură faptul că fundaţia este solidă, au fost realizări anterioare, problema pe care ne-o 

punem cu toţii este aceea, de a înlocui binele cu mai binele! Din acest punct de vedere într-o 

lume complexă cu schimbări rapide, o abordare integrate, poate că ar pute cuprinde şi alte 
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direcţii. Cand vorbim de educatie, trecând aşa foarte scurt, ne referim numai la cea formală, dar 

este şi cea informală şi nonformală, dar  noi suntem cetăţeni ai oraşului. Educaţia e mai mult 

formare continuă, toate sunt integrate, din acest punct de vedere o experienţă bogată 

europeană, spre exemplu poate include clădiri cu folosinţă multiplă -nu vad aici, şi părintii sunt 

interesaţi şi mediul economic. A face liceele, spe exemplu tehnologice, şcoala de arte şi meserii 

numai în sine ca entitate de educaţie, cred că este un concept depăşit la ora actuală! Putem 

rămâne în faza aceasta, dar putem cu aceste resurse, poate mergem mult inainte. Partea acesta 

de educaţie se leagă si de partea culturală si de celelalte. Componenta aceasta de integrare 

profundă nu superficială, nu abordare numai aşa, cred ca poate fi mult nuanţată, aşa cum 

spunea şi domnul Profesor Benedek. Chestiunea este, de implicare, de pus suflet astfel încât să 

producem în zona excelenţei nu în zona lucrului binişor, bine făcut. Mulţumesc”. 

 

Dana Ijac: 

“Vom nota toate propunerile de proiecte! În mape aveţi fişe de proiecte pe care va rugam să le 

completati cu  propunerile pe care le  aveţi - să le completati şi  să le depuneţi fie la registratură, 

fie pot fi trimise prin mail”. 

 

Dan Maşca – intervenţie în nume propriu: 

“Aş dori să întreb ce experienţă aveţi în politici educaţionale cum faceţi o astfel de strategie si 

colegii pe care âi aveti in echipa care este experienţa lor pe asa ceva, dacă puteti să răspundeţi. 

Doi la mană, când se propune ceva pentru următoarea perioada se vace o analiza la ce s-a facut 

din perioada anterioara si ar fi ideal, intradevar dacă, s-ar putea obtine opinii, daca se pot 

detalia cu privire la aceste şcoli de arte si meserii care întradevăr sunt depăşite din punct de 

vedere al educaţiei 2016, ca interdependeţă, câte s-au făcut si de ce nu s-au făcut, pentru că 

este o analiză serioasă de la care poti să pleci întradevaăr, si daca n-ai facut in 7 ani de ce crezi 

ca o să faci in anii care vin si cu ce resurse. Deci, partea asta să fie convingatoare, pentru ca 

altfel sunt niste texte frumoase care nu au nici un fel de acoperire, sunt niste povesti si atata ar 

fi trebuit sa se arate faptele respective concret, deci şcolile, liceele care sunt in administratia 

primariei de 18 ani aproximativ, cate anume au fost dotate, dl. Profesor Benedeck spunea foarte 

clar liceul Bolyai dezastru, liceul Papiu dezastru, liceul Unirea, dotare dezastru. Daca aceste licee 

de referinţă nu au fost făcute până acuma, atunci e important de propus, pentru că stiti foarte 

bine comunitatea aceasta este foarte diversificată, şi sunt nişte oameni care spun nu avem timp 

şi bani de investit în circ în comunitate ci prima şi prima data, obligatoriu ar fi bine să facem 

asta! Daca astfel de lucruri s-ar trece într-o strategie atunci acesti oameni care iubesc educaţia, 

care învestesc în educaţie zi de zi, care angajează oameni în educaţia locală şi absolvenţi de şcoli 

locale ar avea şansa să facă mult mai multe, în perioada 2016-2023! Multumesc!” 

 

Anca Mărăcine- Echipa de Consultanţă: 

“Referitor, la analiza de care spuneaţi, vom realiza în cadrul strategiei, avem o secţiune distictă, 

în care realizam o analiza a ceea ce s-a propus în planul integrat anterior şi vom încerca să 
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analizăm problrmele care au aparatut în sectiunea trecută. Va fi întradevăr o secţiune distictă, 

încă noi, suntem doar în faza de elaborare şi de aceea facem aceste dezbateri, practic sunt 

întâlniri de lucru, poate puţin impropriu spus dezbatere, momentan am realizat o analiză a ceea 

ce există în teritoriu şi am încercat să identificăm câteva dintre principalele probleme! Şi de 

aceea, am dori şi vă solicităm ajutorul atât dvs., cât şi ONG-urilor care cunosc mai bine situatia 

din teritoriu, pe anumite domenii, de aceea am apelat la dvs.,  astăzi să fiţi aici şi suntem 

deschişi să ne sprijiniţi cu informaţii relevante, care consideraţi că ar fi bine să le includem în 

strategie. În ceea ce priveste experienţa, avem experienţa realizării mai multor strategii atât in 

mediul urban cât şi strategii de dezvoltare a comunelor, din mediul rural strategii ale structurilor 

GAL. Ca şi experienţă, noi dorim să, pe lângă experienţa pe care o avem ca şi consultanţi, din 

punct de vedere al întocmirii documentelor astfel încât să fie eligibile şi astfel încât să putem 

accesa finanţări, atragem şi atenţia publicului şi ne dorim ca să ne sprijine celelate ONG-uri şi 

celelate direcţii care sunt în domeniu şi ne pot oferi informaţii relevante. De aceea, pe site va fi 

publicată strategia în forma în care este iniţial, şi după cum am spus iniţial, am dori să citiţi cu 

atentie toate secţiunile şi aşteptăm  observaţii din partea dumnevoastră, şi informaţii relevante 

pentru teritoriu”. 

 

Dana ijac: 

„Legat de ceea ce s-a spus, documentatia va cuprinde o sinteză a investiţiilor realizate în ultimii 

ani în tot ceea ce înseamnă unităţile şcolare.!” 

 

 

Radu Bălaş - Conslilier local 

“Bună ziua! Cum spunea şi antevorbitoarea mea, se vor căuta explicaţii de ce până acum nu s-a 

investit în şcoli. Domnul Tripon, un alt antevorbitor, spunea că trebuie să punem suflet, eu 

îmbin aceste două fraze şi vă spun care este soluţia: banii. Câtă vreme, Consiliul Local nu va 

decide alocarea de fonduri în funcţie de aceasta strategie, nimic nu se va întâmpla! Vom vorbi şi 

în anul 2023, despre acest lucru! Nu oberv în această strategie, să fie vorba deloc, despre 

dezvolatrea oraşului Tîrgu Mureş!  În baza, sau datorită, unor cluburi sportive de sport, care au 

înghiţit până acum 400 milioane de lei, deci eu nu regăsesc! Deci,  dacă acest lucru nu face parte 

din strategia oraşului, probabil că nu ar mai trebui să direcţionăm fonduri încolo, ci către 

educaţie. În ceea ce priveşte liceele: Unirea, Papiu şi Bolyai, ele vor rămâne tot la Evul Mediu, 

din păcate, pentru că, din puct de vedere juridic, Primăria nu poate să investească în aceste 

clădiri, deoarece nu-i aparţine. Aşa încât, aici se pune o problemă, de obţiune probabil, până la 

urmă şi a elevilor, şi a profesorilor, adică, preferăm să stăm în clădiri care nu vor putea fi 

renovate niciodată, doar pentru că sunt nişte branduri clădirile în sine, sau alegem ca şi 

comunitate locală să facem un Campus şcolar nou şi modern? Probabil chiar acololo unde se află 

Unitatea Militara lângă râul Mureş, am identificat noi că ar fi un spaţiu, chiar şi prin fonduri 

europene, un  Campus Şcolar care să se ridice la nivelul pretenţiilor secolului XXI. Cât priveşte 
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Consorţiul Universitar, şi noi credem că ar fi o idee bună, din păcate destul de greu de pus în 

practică, datorită orgoliilor care există la nivelul liderilor celor 3 sau 4 universităţi din Tîrgu 

Mureş. De exemplu, UMF-ul, care este pe cai oarecum mai mari, va considera că o asociere cu 

Petru Maior, care este, oarecum pe cai mai mici, va considera că o va trage în jos, la un moment 

dat dacă Petru Maior va fi mai sus, va considera acelaşi lucru, aşa încât, câtă vreme rectorii 

universităţilor nu se vor înţelege, acest lucru nu se va întâmpla, pentru că administratia locală 

nu poate fi decât un bun împăciuitor şi prin vorba bună să înduplece aceşti rectori să facă un 

Consorţiu universitar. Mulţumesc!” 

 

Dana Ijac: 

„Si noi mulţumim. Dacă mai sunt întrebari?” 

 

Abhram Noemi- din partea domeniului social 

“Am venit la acestă întâlnire din partea domeniului social, dar mă simt nevoită să iau cuvântul şi 

la aspectul educaţional (vă mărturisesc că nu am ştiut că va fi vorba şi despre acest lucru). Dar, 

aici în strategia aceasta sunt puctate 4 licee, s-au mai completat cu 3 licee, dar vă rog să nu 

uitaţi Liceul Vocaţional de Artă. De aceea m-am ridicat, pentru că dintre cei 5 copii ai mei, 4 au 

frecventat sau frecventează această şcoală şi cine a fost acolo cunoaşte, situaţia în care se află 

acest liceu Vocaţional de Artă. Sunt în unele privinţe, de acord cu domnul consilier, dar nu ştiu 

de ce nu exisă o posibilitate de o colaborare între cei care deţin aceste clădiri, între Consiliul 

Local şi între sistemul educational?  Deci profesorii sau directorii din şcolile respective, deci eu  

nu pot să înţeleg ca şi părinte acest lucru! Deci, o colaborare în interesul elevilor, cred că ar fi 

totuşi fructuoasă! Şi încă o întrebare administrativă aş avea! Dacă am înţeles bine, la început  

tot ce vorbim noi aici va fi  notat, nu? Deci, vă rog să nu ne puneţi în situaţia aceea ca să mai 

studiem această strategie şi pe site , mai ales în zilele următoare, când avem puţin timp liber şi 

am vrea să petrecem aceste zile cu familia, deci vă rog, ca ceea ce discutăm noi aici, să se noteze 

şi să luaţi în considerare în întocmirea acestei strategii!” 

 

Dana Ijac: 

“Aş vrea să adaug, faptul că este o primă întâlnie, vor mai fi câteva sesiuni de discuţii, pe partea 

strategiei până când ea va fi aprobată ca şi un document strategic unitar!” 

 

 

Andreea Moraru - Dizabnet: 

“Referitor la proiectele propuse, mie îmi este un pic neclar toată partea de gândire strategică a 

municipiului! Deci, ştim că, numărul de locuitori scade, ştim că natalitatea scade, nu văd foarte 

clar acest lucru regăsit, în strategia privind învăţământul în municipiu, nu îmi este foarte clar 

unde doreşte municipiul să ajungă, sub aspect al învâţământului, pe ce doreşte să pună accent, 

sunt destul de multe necunoscute în ceea ce vă propuneţi! Nu îmi e clar obiectivul, scopul, unde 
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anume ajungem, deci în 7 ani, în 10 ani în 20 ani, unde este care Tîrgu Mureş din punct de 

vedere al învăţământului, acesta este primul aspect. Al doilea aspect, din prezentarea care s-a 

făcut nu îmi este foarte clar, sau cel puţin am o bănuială, care aş vrea să nu fie adevărată şi 

anume că nu aveţi suficiente informaţii despre situaţia din şcoli!  Scrie reabilitare şi dotare, scrie 

că doriţi să faceţi anumite lucruri, dar vreau să ştiu, ştiţi câte şcoli au autorizaţie sanitară, câte 

şcoli au PSI? Dacă trebuie aceste lucruri elementare şi nu sunt, atunci trebuie să le prevedeţi, 

pentru că sunt lucrurile de bază! Probabil, că nu a fost timp pentru detalii, dar ştim că toate 

şcolile au probleme mari de dotări elementare şi aş dori ca acest lucru într-un fel sau altul, să se 

regăsească în strategia pe termen  scurt a municipiului! Şcoala în cauză, pe care o discutăm  “X” 

sau “y” este o şcoală care este în proprietatea municipiului, este o şcoală care este în chirie? 

Dacă este în proprietatea municipiului, ce probleme are, unde trebuiesc dotărle elementare 

pentru ca, copii să-şi desfăşoare activitatea în siguranţă şi conform standardelor? Dacă este în 

chirie se pot face reabilitări se pot face dotări, dacă nu ce solutii avem pentru copii respectivi? 

Rămân in cladirea respectivă, cum negociem sau ce facem cu proprietarul, dacă nu atunci ce 

facem? Deci acest lucru, nu prea îl văd în prezentarea pe care dvs, ati facut-o! Aş sugera, nişte 

chestionare, deci din punct de vedere tehnic, detaliate, la nivel de unităţi şcolare în care să se 

vadă mai clar anumite aspecte, inclusiv în timp dacă numărul de elevi a crescut, a scăzut, câti 

sunt din municiupiu efectiv, sau câţi vin din judet, încă nu ne este clar, sau cel putţn eu nu am 

văzut cifre, ca să pot să spun aşa, sunt doar impresii sau sugestii ale mele pornind de le 

prezentarea pe care ati facut-o, nu zic că nu le aveţi! Apoi, aţi dat anumiţi indicatori pe care eu 

iar nu îi regăsesc în proiectele propuse, de exemplu s-a considerat rata  abandonului şcolar 

mare. Ce face municipiul pentru acest lucru? Nu văd în proiecte. Cam acestea ar fi observaţiile, 

asa de suprafaţă, sper într-o variantă care să fie rediscutată public, în care să avem datele de 

bază, situaţia de fapt , starea de fapt cât mai detaliată şi cât mai curată, ca după aceea să putem 

aprecia proiectele depuse, altfel e dificil să ne dăm cu părerea! Cam atât, mulţumesc frumos!” 

 

Dana Ijac: 

“Legat de toate elementele pe care le-aţi discutat, sunt de acord, în secţiunea destinată, o să 

avem centralizatoare care să prezinte tendinţele. Dar pentru o serie de alte detalii, vom discuta 

cu colegii noştri de la Direcţia Şcoli şi vom avea o întâlnire special cu Inspectoratul Şcolar, Casa 

Corpului Didactic, reprezentanţi ai unităşilor şcolare. În această strategie, care priveşte mai 

multe sectoare, nu putem detalia prea mult anumite informaţii.  Conform reglementărilor ar 

trebui să se încadreze undeva la 200 de pagini şi atunci acolo trebuie să cuprindem absolut 

toate tipurile de informaţii. Dar,  în spatele lor trebuie să fie câteva elemente detaliate specific 

fiecărei secţiuni! Mulţumesc! Alte intrebări?” 

 

Profesor Dr. Benedek Theodora: 

„Sunt aici într-o multiplă calitate, fiind şi profesor universitar la UMF Tîrgu Mureş, că vorbim 

astăzi de educaţie şi de cercetare şi şef de secţie de cardiologie la Spitalul Judeţean, pentru că 
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vorbim de sănătate şi expert al Comisiei europene pe evaluarea proiectelor pe cercetare şi 

totodată, nu în ultimul rând, ca şi consilier local în Consiliul Local care Tîrgu Mureş. Din această 

multiplă calitate, trebuie să vă mărturisesc, că îmi face o deosebită plăcere şi bucurie faptul că, 

există această dezbatere publică, pentru că, doresc să mă implic. Şi aş începe, prin a felicita 

echipa executivă din cadrul Primăriei Tîrgu Mureş, pentru această consultare publică, pentru că 

acum este momentul în care fiecare dintre noi poate să vină cu propuneri!  Sigur că e foarte 

uşor să critici, ceea ce s-a făcut, sau rezultatele intermediare de până acum. Dar cred că este 

foarte important să venim cu propuneri concrete! Noi vom depune proiecte concrete, în scris, 

pentru a fi încadrate în această strategie şi cred că este important să înţrlegem că astăzi noi 

suntem consultaţi pentru a propune îmbunătăţiri, nu pentru a critica ceea ce s-a făcut sau nu s-a 

făcut, şi încă o dată, mulţumesc pentru această oportunitate oferită de a veni cu propuneri!De 

foarte mulţi ani, vă mărturisesc sincer, că  am avut activitate în educaţie, în sănătate, în 

cercetare dar, nu am avut posibilitatea sau nu am ştiut că există această posibilitate de a veni cu 

propuneri, şi asăzi ştiu ceea ce mă bucură! Acum, s-au spus aici câteva lucruri s-au propus 

câteva lucruri , eu trebuie să vă spun în calitate de preşedinte a Comisiei de Cercetare în Senatul 

UMF, mă văd obligată să vă spun că există un Consorţiu Universitar între UMF şi Petru Maior, 

care funcţionează, există accord de Consorţiu Universitar, şi cee ace este foarte important există 

proiecte câsştigate , în care acest Consorţiu Universitar într-o formă sau alta, funcţionează. Un 

exemplu pot să vă dau, este un exemplu de parteneriat public-privat, în care colaborarea dintre 

cadrele didactice din UMF şi Universitatea Petru Maior s-a soldat cu câteva proiecte 

câştigătoare, numai noi ştim câteva derulăm în Centrul Medical Cardiomed, care este o unitate 

de cercetare de vârf atestată de Comisia europeană, pentru activitate de cercetare! Deci există 

Consorţiu, există atât pe plan formal cât şi concretizat în activitate de cercetare, dar sigur că 

poate fi perfectat! Acum din câte înţeleg eu, noi suntem acum în momentul în care facem o 

strategie care va fi valabilă nu numai pentru axa prioritară 4, dar totodată şi pentru celelalte 

axe, cum ar fi de exemplu, axa prioritară 1 cu investiţii în infrastructura de cercetare şi şi axa 

prioritară pentru investiţii în infrastructura de sănătate sau şi celelalte axe prioritare, sigur, mă 

refer la cele care au direct tangenţă cu domeniul de activitate . Deci, noi ceea ce definim astăzi 

în strategie, va fi valabil şi la momentul când se vor lansa competiţiile pentru aceste axe 

prioritare, care, va fi undeva anul viitor! De aceea, trebuie cu foarte mare atenţie şi implicare, să 

abordăm acest subiect! Si sigur, as putea să spun încă foarte multe, dar cred că este mai bine să 

vin cu propuneri în scris, pentru că e usor sa vorbeşti dar poate e mai bine să le pui pe hârtie! 

Dar, poate vom avea consultări în continuare! Un singur lucru aş dori să punctez, referitor la 

infrastructura educaţională şi dotarea unităţilor de învăţământ universitar! Oraşul nostru a fost 

cunoscut foarte mult timp ca un brand medical, un brand pentru educaţia medical, pentru 

calitatea serviciilor medicale oferite- veneau şi vin în continuare bolnavi din toată ţara să se 

vindece. Există o competiţie foarte ridicată între noi, ca brand medical şi brand universitar şi alte 

oraşe chiar din jurul nostrum, care încep să se apropie de noi, şi doresc  chiar să ne-o ia înainte. 

Noi trebuie, dacă vorbim de învăţământul universitar, să continuăm să investim în educaţia 
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medicală, care se face în sfera clinică. Nu doresc, să minimalizez importanţa cercetării preclinice, 

nu doresc să minimalizez importanţa cercetării farmaceutice, sau a centrelor de cercetare 

fundamentală, dar dacă nu investim şi nu recunoaştem ca şi prioritate menţinera acestui brand 

medical, care nu se poate face, fără un efort comun între specialiştii din sănătate şi specialiştii 

din universităţi, atunci vom pierde aceasta întâietate pe care încă o mai avem în câteva domenii 

medicale şi vom pierde această oportunitate de dezvoltare mai departe, inclusiv prin fonduri 

europene, care este adusă de medicina clinică, de perormanţa în medicina clinică! Multumesc!” 

 

Dana Ijac: 

“Şi noi mulţumim! Aş dori să completez – cu mulţi dintre invitaţii noştri de astăzi,  ne cunoştem, 

aprope că îi consider  colegi. De-a lungul timpului am lucrat pe diferite proiecte, nu ne supărăm 

sunt binevenite recomandările şi criticile. Suntem o echipă care ştim asta! 

Putem trece la următoarea temă? 

 

 Pentru Cercetare - Dezvolare în parteneriat cu universităţi. Sunt o serie de propuneri  venite de-

a lungul timpului, din mediul universitar, în scopul de  a strânge la un loc specialiştii din 

universităţi, din spitale şi din mediul de afaceri:  

Proiecte de Cercetare-Dezvoltare în parteneriat cu universităţi, institute de cercetare şi 

întreprindei; Proiecte ce Cercetare-Dezvoltare la care vor participa specialişti din străinătate. 

Investiţii în infrastructura de cercetare-dezvoltare, inovare şi dezvoltare de capacităţi 

administrative; Dezvoltarea municipiului Tîrgu Mureş ca oraş ştiinţific pentru cercetare şi 

informatică medical; Crearea unui pol de exceţă, incubator de afaceri; Promovarea şi 

acreditarea clusterelor economice; un Centru de promovare şi consultanţă pentru IMM-uri chiar 

şi idea unui parc industrial de mici dimensiuni; Centru expoziţional de afaceri, dezvoltarea 

infrastructurii de afaceri. Aceste idei de proiecte au venit de-a lungul timpului şi privesc în 

special posibile proiecte care să poată accesa de pe axa 1 fonduri pe cercetare, inovare, 

dezvoltare”. 

 

Dan Maşca - intervenţie în nume propriu: 

“Aş dori să mai adaug, pentru că în zona academică întradevăr s-au luat foarte mulţi bani, ei 

având autonomie! deci nu se prea poate povesti de finanţarea de la primărie decât prin aceste 

Consorţii care iau fonduri europene că aşa sunt de  fapt, regulile joculuipentru finanţare pe 

fonduri europene. Un criteriu important, afara cel putin spre care ar trebui să tindem şi noi să-l 

aplicăm, după ce ai milionae de lei si euro investiti în cercetare, la final câte patente şi câte 

brevete sunt şi câţi bani s-au făcut urmare a vânzării de patente şi brevete!  

Ca exemplu, IBM Research, face anual 5 miliarde dolari venituri, vânzând brevetele şi patentele, 

care ei le obţin prin cercetare. Mulţumesc!” 
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Anca Mărăcine- Echipa de Consultanţă:: 

“Vom trece mai departe la sectiunea - Cultură, Turism, Recreere. De asemenea, am să punctez 

câteva date statistice care au reeşit din analiza teritoriului, cum ar fi faptul că Tîrgu Mureş-ul se 

remarcă, printr-o arhitectură deosebită, având 155 de monumente, declarate monumente 

arhitecturale şi de asemenea sunt şi numeroase atracţii turistice, care sunt puse sau mai puţin 

puse în valoare în momentul actual şi de care am putea să profităm pentru a creşte numărul de 

turişti. De asemenea, în Tîrgu Mureş există o infrastructură culturală bogată, având 4 muzee, 6 

teatre, Filarmonica de Stat, avem şi un Teatru de Păpuşi, din cele 6 teatre. Am putea de 

asemenea, să punctăm numeroasele monumente care sunt declarate ca şi monumente de 

interes naţional, 31,25 % din totalul monumentelor din municipiu sunt considerate de interes 

naţional, celelalte 68,75 % sunt considerate monumente de interes local, din totalul de 176. De 

asemenea, a reeşit şi din datele statistice, faptul că numărul de turişti la nivelul anului 2015, 

comparat cu anul 2014, astfel numărul de turişti a crescut cu 27,30%, asta conform datelor 

primite de la Institutul Judeţean de Statistică. De asemenea, câteva probleme pe care le-am 

identificat în acest domeniu, ar fi colaborările insuficiente cu ONG-urile şi sectorul HORECA, 

pentru creşterea numărului de turişti şi promovarea oraşului ca şi Centru Cultural important, 

lipsa unei strategii integrate de promovare a culturii şi a turismului, ar fi foarte bine venită în a 

creşte numărul de turişti şi a promova cultura oraşului, promovarea insuficientă a obiectivelor şi 

evenimentelor, s-ar putea îmbunătaţii promovarea pentru creşterea numărului de turişti, lipsa 

unui centru de performanţă sportivă pentru mai multe sporturi şi investiţii insuficiente privind 

modernizarea infrastructurii culturale şi sportive datorită lipsei de fonduri. Cam asta ar fi câteva 

elemente, pe care le-am punctat la această secţiune şi vom prezenta în continuare proiectele 

propuse pentru secţiunea de : Cultură, Turism, Recreere.” 

 

 

Dana Ijac: 

“Proiectele propuse se referă în special la partea de investiţii, acuma completând întrebarea 

dvs. legată de sport şi de finanţarea cluburilor. Propunem şi luăm în discuţie proiectele de 

investiţie care pun în mişcare bani mulţi, care necesită reglementarea unor aspecte juridice a 

terenului, care propun obţinerea unor acorduri şi avize. 

Proiectele propuse: 

- Amenajare spaţii de agrement: zona de agreement Tudor Vladimirescu 

- Extinderea Complexului de Agrement “Weekend” spre bucla verde a Mureşului pe un 

areal de circa 20 de hectare, unde se doreşte realizarea a două proiecte: “Complex 

olimpic” şi a unui “Parc municipal” de dimensiuni mari. În acest sens, se intenţionează 

preluarea de la Romgaz a Bazei Olimpice aflate în construcţie, precum şi a Hipodromului 

de la Ministerul Apelor şi Pădurilor 

- Definirea Centrului Olimpic Tîrgu Mureş şi dezvoltarea unui centru de performanţă 

pentru mai multe ramuri sportive. În interiorul acestui proiect va fi dezvoltată zona de 
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agreement şi atracţie a Tîrgu Mureş-ului, folosind împreună cu Sângeorgiul de Mureş, 

bazinele de apă sărată. În privinţa dezvoltării Centrului Olimpic la Tîrgu Mureş, acesta 

poate antrena alte două proiecte conexe: 

- Construirea unui Sat Olimpic 

- Folosirea zonei Sovata şi a Văii Mureşului Superior cu baze de tratament şi recuperare 

pentru sportivi 

Marea noastră durere, în această perioadă, este aceea că, în sesiunea 2016-2023, cât ne-a mai 

rămas pentru axa specifică de turism nu suntem eligibili. Sunt eligibile doar localităţile care sunt 

declarate localităţi de interes turistic! Rămâne, ca pentru aceste investiţii să identificăm alte 

surse de finanţare! Dacă mai sunt păreri, opinii, întrebări?” 

 

Profesor Dr. Benedek Imre: 

“Legat coadă de peşte, prima parte, eu sunt constructiv, credeţi-mă! Doamna profesor a spus 

foarte frumos, că trebuie să fim înţelegători! Eu sunt foarte înţelegător, dar sunt şi critic 

constructiv! S-a spus aici un lucru! S-a  investit în ceva, care sunt rezultatele? Nu aveţi acest 

proiect aici pe perete, dar ca şi primărie, poate că aţi avea obligaţia despre ce a vorbit 

antevorbitorul meu, domnul Maşca. Ai obţinut de ceva, să vedem şi să afişaţi lista glorilor şi lista 

ruşinilor! Nu e o problemă grea de făcut, cum aţi făcut şi la propritatea dvs. a municipiului unde 

sunt trecuţi campini olimpici sau campini naţionali! Făcând acesta creaţi un concurs şi o reală 

confruntare a valorilor! Tot mai comentez, şi mă ajută foarte mult aici că aţi băgat sportul. Nu 

sunt recunoscut ca, sunt modest, dar nici lauda de sine nu pare să fie ruşine pentru că nu am de 

ce să-mi fie ruşine! Eu am fost campion naţional, sportiv de performanţă, Divizia A şi Divizia C în 

diferite ramuri sportive şi asta m-a făcut să obţin ceea ce am obţinut, poate se ştie. Deci fără 

sport de performanţă şi un antevorbitor a criticat că s-a investit!  Eu zic că s-a investit foarte 

bine, dar controlul a fost puţin monitorizat şi acele valori despre care am vorbit înainte, care se 

poate percepe şi înştiinţa şi în sănătate, afişând lista gloriilor sau a ruşinii funcţioneazaă face o 

clarviziune, o clară apreciere a locuitorilor, cine şi ce face! Văd aici, Complexul Olimpic, când am 

fost, au trecut cam, în 2008 am părăsit lupta politică, spre norocul meu că am obţinut altele, 

mult mai frumoase şi mult mai multe rezultate şi în programul meu, figura Complexul Olimpic.! 

Eu cred, că dacă această comunitate din Tîrgu Mureş nu reuşeşte să nominalizeze responsabili, 

transpartinic, acel Complex azi, mâine va fi ruine, Este cea mai ideală a Gazului pentru Tîrgu 

Mureş! Dar trebuie nominalizat, chiar introdus în proiectul de finalizare a acestui Complex 

Olimpic, pentru că România cred că, în puţine locuri este posibilitatea aceastea de care vorbiţi. 

Şi vorbim foarte mult despre recuperare, iar nu vreau să fiu critic, recuperare în ce? În sport s-a 

desfiinţat, singurul Centru unde se putea să facă recuperare, şi s-a făcut, poate că e bine: 

Clădirea Radioteleviziunii nu trebuie făcut, decât continuat! Dar poate se vor găsi, se va 

identifica pentru aşa ceva pentru că există materiale de aparatură s.a! ca întradevăr, să se poată 

face recuperare pentru sportivi, nemaivorbind de Sovata! Ştiţi câte baze de recuperare are 

Sovata şi Valea Mureşului? Vă spun eu:0! Dar sunt locuri suficiente, şi poate termin cu acesta şi 
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la capitolul acesta şi la celălalt, poate rugaţi  benevol să se implice, cei care sunt în conducerea 

dvs., pentru că de fapt aparţine, pentru că prin fişa postului pentru asta sunteţi plătiţi să 

finalizaţi, dar să includeţi, sau cei care critică să propună, să vină să facă parte din tema pe care 

ei propun, să fie finalizată!” 

 

Peteley Atila – Profesor Clubul Sportiv Şcolar Tîrgu Mureş: 

“Sunt de la Clubul Sportiv Şcolar Tîrgu Mureş, sunt un tîrgumureşean vechi, inclusiv, campion 

naţional. Mă bucură faptul că, aţi inclus în proiectul dvs. şi Parcul Olimpic, Centrul Olimpic de la 

Baza Olimpică. Pentru că, eu am fost prezent când ROMGAZ a predat Ministerul Tineretului şi 

Sportului pentru 1 leu, toată baza sportivă aceea! După aceea, am auzit că aceea bază sportivă 

va fi preluată de Primărie, de la Ministerul Tineretului şi Sportului, pentru că ne aparţine de 

drept şi o să se continue toată baza aceea! Este o bază sportivă care nu mai există în Romania, 

dacă se duce la bun sfârşit! Ceea ce este la Weeckend, la Complexul Mureşului este de lăudat, 

este extraordinar. Noi lucrăm la Bazinul de Sport-Nataţie, de când s-a dat în folosinţă de 4 ani, 

am renăscut înotul şi polo-ul în Tîrgu Mureş! Ceea ce după nişte ani de zile s-a pus pe apa 

sâmbetei, pentru ca la complexul celălalt , Mircea Birău ne-a scos afară, era numai pentru 

public. Şi ne-am bucurat extraordinar de mult când a apărut acest balon! Dar să ne gândim că 

acest balon are o durată de viaţă şi ar trebui să ne gândim că baza olimpică să se construiască şi 

să se ducă la bun sfârşit! Eu spun că 60% din Complexul acela este gata: hotel, sală de sport, 

bazin de înot şi bazin de sărituri a fost prevăzut acolo, teren de popice, deci era un complex 

extraordinar de bine gândit şi văzut şi amplasat într-un loc foarte bun. Vă rog din suflet, să 

duceţi la bun sfârşit gândirea aceasta şi să preia oraşu,l ca să poată să finalizeze acest complex 

sportiv! Mulţumesc!” 

 

Radu Bălaş - Consilier local 

„Da. Fără îndoială, Primăria ar trebui să investească în infrastructura sportivă şi eu voi susţine 

mereu asta, chiar si într-un centru olimpic dacă vom observa viabilitatea lui, mixtura asta între 

sport şi şcoală, deci cele două chestiuni, pe care noi le discutăm aici, eu personal şi colegii mei o 

susţinem, în sensul în care vrem ca terenurile de sport din şcoli să fie modernizate şi astfel să 

încurajăm sportul de masă, asta dublat şi cu deschiderea curţilor şcolilor care va fi obligatorie 

pentru împlinirea acestui deziderat şi pentru ca noua generaţie de tineri, nu ca cea de acum care  

de 15 ani nu are unde să facă sport, curţile şcolilor fiind închise, să fie mai sănătoasă decât asta 

de acum, viitoarea generaţie! La turism, am o întrebare, am văzut că aţi primit proiectul meu, 

dvs. l-aţi văzut? N-o să intru în detalii foarte multe, doar  voi spune câteva chestiuni. Un oraş 

beneficiază în afară de taxele şi impozitele care le colectează de la cetăţeni, în speţă, Tîrgu  

Mureş-ul de 3 surse de finanţare, altele decât cele locale: fonduri europene, investitii străine şi 

bani proveniţi de la turişti. Tîrgu Mureş –ul nu stă rău la capitolul turism, în sensul că se află 

mereu în primele 8, sau nu Tîrgu Mureş-ul neapărat cât judeţul Mureş, se află printre primele 8 

judeţe ca şi număr de turişti, dar eu cred şi asta vedem cu toţii, sau cred că o strategie 
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direcţionată către promovarea oraşului Tîrgu Mureş, în sensul atragerii de turişti nu va putea 

decât să producă beneficii. Acum nu există o strategie, adică care Tîrgu Mureş în sine, el sau 

administratia locală, se adresează exclusiv locuitorilor care Tîrgu Mureş-ului, nu celor care 

trăiesc în afara oraşului. Tocmai de aceea, pentru bugetul de anul viitor, am propus o sumă de 

bani, ca primă fază, pentru realizarea brandului turistic al oraşului Tîrgu Mureş, am avut discuţii 

şi cu cei din Primărie şi în principal ideea este îmbrăţişată pozitiv, cred că promovarea oraşului 

va trebui făcută de echipe de profesionişti, specialişti în comunicare, de firme profesioniste şi nu 

de structurile interne ale primăriei Tîrgu Mureş. La ora aceasta, în Tîrgu Mureş avem turism 

sezonier la Weeckend, avem turism medical, cei care vin aici la tratament, avem turism de 

tranzit, cei care trec prin care Tîrgu Mureş spre alte locuri şi avem turism punctual persoane 

care vin să se cazeze aici pentru ca au afaceri, participă la seminar, la un congres, s.a. Dar nu 

avem turiştii care vin din străinătate, special în Tîrgu Mureş să petreacă timp în urma unei 

reclame, pe care au văzut-o despre care Tîrgu Mureş. De asemenea, trebuie puse la punct 

lucrurile, care există deja şi care nu sunt promovate în nici un fel, deci avem lucruri care există şi 

crearea de obiective turistice noi, poate că v-am plictisit, dar o să închei aici, care pot să aducă 

plus valoare, turismul înseamnă bani, bani mulţi pentru comunitate şi prosperitate pănă la 

urmă, pentru toţi locuitorii oraşului! Sper să vă aplecaţi asupra ceea ce scrie în acel proiect şi vă 

stau la dispoziţie, dacă mai aveţi nevoie de informaţii suplimentre pentru acest lucru şi ulterior 

în momentul în care se va trece la implenntarea anumitor chestiuni punctuale, privind 

dezvoltarea turistică a oraşului!” 

 

Dana Ijac: 

„Bun. Propunerea dvs. va completa portofoliul de proiecte. Sub ce denumire să o trecem: Vrem 

să atragem turişti? Pentru că aşa am văzut şi e un şir întreg de acţiuni propuse, deci să fie sub 

denumirea de “Noi vrem turişti”, că n-o să intrăm să detaliem toate acţiunile. Întrebări, dacă 

mai doreşte cineva?” 

 

 

Tripon Avram- în calitate de cetăţean 

“Dacă imi permiteţi. Vorbim despre aspect economice, sociale, de mediu şi de cultură. Cultura 

este cea care le leagă. Dacă, îndeobşte, în plan general mulţi se exprimă ca fiind săraci în zona 

economică la cultură stăm mai bine. În acest context, din această direcţie, aş vrea să aduc un 

exemplu, un Parc Municipal. Da, Tîrgu Mureş poate fi un oraş parc, ar putea avea de a face cu 

turismul, spre exemplu, există o localitate mica, e adevărat, undeva în Israel, care în toate 

ghidurile este recomandările pentru primele 10 destinaţii. De ce? Are o Grădină Botanică mai 

mare decât localitatea.! În acest context poate că,la nivel de integrare puternică, un oraş parc cu 

componente educaţională, culturală, divertisment, stil de viaţă, poate că ar fi foarte util. 

Antevorbitorii au vorbit şi dvs. de mai multe ori, s-a vorbit despre apă. Da, un oraş are nevoie da 

apă bună. Sunt obiceiuri care se schimbă, apa la pet. Dar, poate că în sprijinul ideii de dezvoltare 
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a turismului, un oraş a 400 de fântâni, deci puncte de forare şi diverisment sau educaţional sau 

ceva de genul acesta, ar putea să fie foarte util! Mulţumesc!” 

 

 Dana Ijac: 

“Dacă mai sunt alte întrebări, pe tema aceasta? Mai doreşte cineva sau putem trece la 

următoarea listă? Sunt proiecte mai mici, care poate într-un fel vin în întâmpinarea solicitărilor 

unora dintre dvs: 

- Extindere şi modernizare spaţii publice de agrement Platoul Corneşti – Noi dorim să 

extindem câteva dintre spaţiile de la Platoul Corneşti 

- Extinderea şi diversificarea bazelor de agrement în Complexul de Agrement şi Sport 

Mureşul - acolo mai sunt câteva hectare care nu sunt folosite, amenajate, aceasta este 

idee de a dezvolta şi acolo spatii de agrement 

- Modernizarea piscinei “Mirecea Birău” 

- Dezvoltarea unei Baze sportive cu caracter regional 

- Dezvoltarea aerodromului şi chiar amenajarea unui teren de golf 

- Valorificarea în scop turistic şi de agrement a cabanei cinegetice 

- Punerea in valoare a unui circuit auto - ca să atragem şi străini 

- Amenajarea unui parc dendrologic în municipiul Tîrgu Mureş 

- Dezvoltarea şi promovarea unui brand turistic Circuitul Dracula 

- Realizarea unui muzeu digital in Cetatea Medievală. 

- Realizarea unui Centru de concerte şi spaţii expoziţionale 

- Extinderea Grădinii zoologice: Grădina Zoologică din Tg. Mureş este unică în Europa, 

întrucât se află chiar într-un spaţiu natural, noi mai avem acolo câteva zeci de hectare şi 

dorim să extindem investiţiile realizate în anii anteriori. 

- Telegondola: avem un Studiu de fezabilitate, pentru realizarea unei telegondole între 

Platoul Corneşt i- Grădina Zoologică - Spitalul Judeţean - Zona de agrement Weeckend, 

practic din Weeckend să mergem la Platou cu Telegondola. 

- Centru de Turism Medical, mai cu seamă în zona chirurgiei cardiovasculare, pediatrice 

sau nu numai; 

- Centru local de informare şi promovare turistică. 

 

Profesor Dr. Benedek Imre: 

“Este al municipiului şi modernizaţi, dar din aia nu va ieşi decât baia turceasă :“Mircea Birău”! 

Noi avem nevoie de Complex, adică eu aşa zic, fost sportiv de performanţă Divizia A Polo, 

Campion Naţional înot., piscina modernizaţi, dar nu asta ar trebui să fie priorirar! Doi, sunt 

primul care a făcut cateterism cardiac la copii! sunt printre înfiinţatorii a Clinicii de Cardiologie 

de pedriatrie. Dar cât aduce venitul din turism medical acesta, este o parte infimă! Deci nu-l 

dezavantajaţi nişte colegi care, contribuie! Deci aş propune Centrul de turism medical, aici faceţi 

publicitate pentru cineva, nu e bine.! Deci aceste două lucruri, eu aş modifica! Vă mulţumesc!” 
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Dana Ijac: 

„Le vom remedia! Mulţumim! Înainte de a trece la social, aş dori să reiau câteva lucruri! Noi şi 

săptămâna trecută, am dat citire propunerilor venite din partea Consiliului Judeţean, pentru a 

reabilita o serie de clădiri monument istoric la nivelul municipiului. Nu sunt aflate în 

administrarea primăriei Tîrgu Mureş sunt ale Consiliului Judeţean, dar sunt ale oraşului şi vom 

face o echipă în această idee pentru a le putea reabilita! Vorbim Palatul Administrativ Tîrgu 

Mureş, Palatul Apolo, Muzeul de Ştiinţe ale Naturii şi Palatul Culturii. Dacă pe această secţiune 

mai sunt întrebări, completări? Putem complete lista!” 

 

Anca Mărăcine : 

„În ceea ce priveşte sectorul social, am evidenţiat că există la nivelul municipiului 40 de furnizori 

de servicii sociale acreditaţi, avem ca şi beneficiu un Cămin de Vârstnici, care nu ar fi neapărat 

suficient, Programe sociale derulate anual, de către Directia Serviciului Public de Asistenţă 

Socială, şi acesta este un punct forte pentru că anual, se alocă bani pentru servicii sociale atât 

pentru persoanele vârstnice, pentru persoanele defavorizate, persoanele cu dizabilităţi, ş.a.! De 

asemenea, în anul 2015, la nivelul municipiului, existau 6 creşe cu 576 de copii înscrişi, un alt 

punct care ar trebui puncat aici la sectorul social, este activitatea Centrului Materna, care este 

singurul centru de fapt, din Tîrgu Mureş, care oferă servicii de adăpostire şi de integrare în 

societate a mamelor cu copii mici, în special a mamelor provenite din familii defavorizate şi de 

asemenea, remarcăm şi activitatea Centrului de Zi “Rozmarin” pentru copii proveniţi din familii 

sărace. În schimb la punctele mai slabe, se identifică în municipiul Tîrgu Mureş 5 zone 

marginalizate, printre care ar fi: zona 22 Decembrie, zona Valea Rece, Strada Dealului, Strada 

Baneasa şi zona strada Fanatelor. Aceste zone marginalizate, au fost cuprinse in Atlasul Zonelor 

marginalizate, printr-un studiu realizat de Banca Mondiala. De asemenea, pentru identificarea 

altor zone marginalizate necesită nişte anchete sociale! Dupăcum am mentionat, acestea sunt 

incluse în acest studiu al Băncii Mondiale, dar se pot identifica şi alte zone. Creşterea 

abandonului şcolar din municipiu şi îmbătrânirea populaţiei cu care se confruntă, sunt alte 

probleme din sfera socială. De asemenea, duratele lungi de aşteptare pentru internare într-un 

centru social, numărul insuficient de centre de zi, numarul insuficient de crese raportat la 

numarul de copii şi lipsa unei baze de date privind totalitatea persoanelor aflate in dificultate, 

acestea sunt cateva dintre punctele slabe care le-am identificat in acest sector. De asemenea, 

mail ales, după cum am specificat ONG-urile care activează în acest domeniu, am dori să ne 

sprijine pentru identificarea şi a altor probleme care există în domeniul social. Aici am pus şi 

harta din studiul realizat de Banca Mondială în care s-au identificat cele 5 zone marginalizate. 

Acestea sunt, le voi indica pe hartă: zona 22 Decembrie, zona Valea Rece, Strada Dealului, Strada 

Băneasa şi zona strada Fanaţelor.” 

 

Dana Ijac: 
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“De menţionat faptul că s-au luat în calcul, în special în acest sens, informaţiile prelucrate în 

urma datelor de la Recensământ. Este la nivel naţional un Atlas elaborat. Ideea de bază că 

suntem în zona social, şi tot am vorbit înainte de Strategia de Dezvoltare Locală pentru Zona 

socială, în care vom putea accesa fonduri pe axa 9 şi din axa 4 pe unul dintre obiectivele 

tematice. Investiţiile nu vor putea fi localizate decât pe aceste amplasamente, este un document 

cadru, noi am făcut selecţia acestor zone sunt 600 de pagini la nivelul României, acest atlas, 

probabil cine lucrează în zona socială şi este implicat în partea de proiecte cunoaşte deja acest 

aspect! Mergem mai departe la secţiunea de proiecte pentru sectorul social: 

Extinderea şi reabilitarea fondului locative existent – sunt proiecte depuse pentru locuinţe, în 

special pentru tineri, locuinţe sociale şi aici ne-am gândit la întreţinerea şi modernizarea 

locuinţelor sociale existente, care sunt în administrarea S.C. LOCATIV S.A., Construirea de noi 

blocuri ANL, locuinţe sociale pentru chiriaşii care sunt evacuaţi, Blocuri ANL de pe starda 

Depozitelor, Locuinţe ANL destinate tinerilor de pe starda 8 Martie, Blocuri de locuinţe pentru 

medici rezidenţi - vorbim aici despre blocuri de ANL, studii de fezabilitate realizate şi propuse. 

Apoi, locuinţele sociale pentru rromi de pe strada Remetea, Locuinţe pentru familiile expropriate 

şi extinderea cartierului de case Belvedere. Aici, dacă sunt întrebări?” 

 

Andreea Moraru - Dizabnet: 

“Strict, referitor la acest proiect, as avea o întrebare:  

Aveti o estimare a familiilor care nu au locuinţă, şi care locuiesc în diferite spaţii improvizat? 

 De exemplu pe starda Depozitelor sunt câteva locuinţe, nici nu ştiu cum să le spun acele 

locuinţe – barăci, ceva de genul acesta, pe malul Pocloşului?Da, aveţi în vedere să construiţi, dar 

aveţi o estimare a familiilor fără locuinţă din municipiul Tîrgu Mureş?” 

 

Dana Ijac: 

“Da. Şi aici avem o bază de date şi la Direcţia de Specialitate de Asistenţă Socială!  În acelaşi timp 

avem şi o bază de date cu cei care solicită azil de noapte în Centrul social. Avem acolo o locaţie 

care a fost dezvoltată în ultimii 16 ani şi prin intermediul fondurilor nerambursabile şi anumite 

date statistice care există”. 

 

Andreea Moraru- Dizabnet: 

„Şi ceea ce doriţi să faceţi sunt suficient faţă de nevoi, sau nici pe departe? Pentru că o soluţie 

pentru aceste familii trebuie să găsi, nu putem să-i lăsăm de ani de zile să locuiască în condiţii 

îngrozitoare!” 

 

Dana Ijac: 

“De acord cu dvs., există şi o bază de date, special întocmită, la colegii care gestionează aceste 

solicitări pentru locuinţe!” 
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Andreea Moraru- Dizabnet: 

„Cred că ar important să găsim în perioada următoare, vorbim totuşi de 7 ani, pentru că sunt 

unii cu copii mici, unii bebeluşi, unii la şcoală, e important să se găsească o locuinţă, o formulă 

de locuire pentru, ei civilizată!”  

 

Dana Ijac: 

Ne vom îngriji ca în datele statistice să apară,aceste tipuri de informaţii şi clasificări.  

 

Andreea Moraru- Dizabnet: 

Per general, faţă de prezentarea care s-a făcut până acuma, aş avea câteva observaţii! Se 

menţionează numărul de prestatori privaţi de servicii sociale, dar nu se menţioneză şi serviciile 

pe care le au, prin urmare este greşit să se menţioneze că este un singur cămin de bătrâni, există 

mai multe cămine de bătrâni, există un singur cămin de bătrâni public în municipiu! Iarăşi, dacă 

pornim de la căminele de bătrâni, dacă tot am discutat desprea asta, spuneaţi că este 

insuficient, cât de insuficient este? Care estimaţi că este necesarul de locuri de servicii 

rezidenţiale pentru personae vârstnice, în următorii 7 ani? Dacă aceste locuri nu pot fi ocupate, 

nu pot fi rezolvate public ,sau privat, atunci care este strategia municipiului? Eu stiu: dezvoltarea 

de îngrijire la domiciliu. Deci, mi se pare din ceea ce dvs. aţi prezentat, probabil că nu este nici 

spaţiu nici timp suficient, dar reiau ceea ce am spus la învăţământ! Am impresia că baza de date, 

starea de fapt, nu este suficient de detaliată şi din acest motiv este dificil să găsim soluţiile 

optim, nu zic că soluţiile pe care le propuneti nu sunt bune, per general sunt corecte, dar nu ştim 

dacă este exact ce are nevoie cel mai şi cel mai mult municipiul Tîrgu Mureş.  

Ştim că în domeniul social avem foarte multe probleme nerezolvate timp de ani de zile, este 

absolut clar că avem nevoie de o prioritizare pentru că nu avem bani pentru tot ce trebuie făcut 

şi în aceste condiţii e esenţial ca starea de fapt să fie cât mai clară! Prestatorii privaţi de servicii 

sociale nu sunt doar numere, numărul 40, ci ei au anumite tipuri de servicii sociale pe care 

primăria nu le are absolut deloc, în schimb ei le au, deservesc grupuri ţintă care altfel, nu ar 

beneficia de anumite tipuri de servicii sociale, sunt mai mult decât doar numărul general de 

preastatori acreditaţi. Cam atât, deocamdată!” 

Dana Ijac: 

„Vom propune, o întâlnire separată cu ONG-urile, care de altfel, sunt partenere alături de 

municipiul Tîrgu Mureş şi de Direcţia de specialitate de ani de zile, pentru a analiza această 

statistică şi să vedem în ce măsură, totuşi într-un spaţiu destul de restrâns, să reprezentăm toate 

tipurile de servici!i.” 

 

Andreea Morar- Dizabnet:: 

„Să identificăm care sunt cele mai vulnerabile grupuri ţintă, pentru că aşa cum am menţionat 

acele familii, care locuiesc Dumnezeu ştie pe unde şi care practic au copii, deci perpetiăm sărăcia 

în anumite zone! Deci, sunt anumite cazuri mai mult decât vulnerabile şi aceste grupuri ţintă 
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trebuie să le identificăm şi să facem servicii pentru ei, pentru a le scoate din starea de sărăcie, că  

asta înseamnă serviciu social până la urmă. Şi înca o chestiune, care mi-am amintit, referitor la 

zonele marginalizate care au fost identificate Primăria Tîrgu Mureş a aplicat pe 4.1 parcă era, 

acum în vară?” 

 

 

Dana Ijac: 

“Nu!” 

 

Andreea Morar- Dizabnet:: 

„Într-un fel e păcat, pe de altă parte, probabil că aţi văzut pe 4.1 cât de rigurosă a fost selecţia de 

data aceasta şi cum s-au cerut chestionare, etc”. 

  

Dana Ijac: 

„La fel va fi şi pe axa 9 . Pe POCU, au venit către noi două ONG-uri, dar într-un final au renunţat. 

S-a pus foarte serios în discuţie problema pe care a avut-o Cluj-ul!  Au vrut să aplice, dar în 

momentul în care s-au dus cu chestionare din casă, în casă au contatat că nu întrunesc numărul 

de beneficiari. Menţionez că sunt familii sărace care aparent intră în această categorie.  În 

momentul în care ajungi să  completezi acele spaţii din chestionare (dacă au televizor sau nu au 

televizor) se constata că nu s-a întrunit numărul de persoane(conform criteriilor de eligibilitate) 

şi prin urmare localităţile au devenit neeligibile. Aici au fost serioase discuţii, la nivel naţional!” 

 

Andreea Morar- Dizabnet:: 

„Noi am făcut munca sociologului, eu am sprijinit aplicarea unui proiect de genul acesta pe 

comunităţile de rromi din Sângiorgiul de Mureş şi acolo au fost, sunt zone întregi, deci posibil şi 

aici puteam să găsim, dar mă rog, de pregătit , de aceea am amintit”. 

 

Dana Ijac: 

“Noi oricum suntem deschişi la orice colaborare din partea ONG-urilor! Nu au existat niciodată 

solicitări din partea ONG-lor, pentru a depunere de  cereri de finanţare, în calitate de parteneri şi  

noi să-i refuzăm! Mergem mai departe”. 

 

Györfi Julia - Consilier local 

„Tot legat de locuinţele sociale, vroiam să punctez şi eu! Văd aic,i întreţinerea şi modernizarea 

locuinţelor sociale existente. Dacă aţi analizat nevoile din comunitatea noastră, atunci puteţi să 

vedeţi că aceste locuinţe sociale existente sunt atât de insuficient cât şi ineficient! pentru că sunt 

niste locuinte sociale de dimensiuni foarte mici, numai în zone marginalizate, defavorizate, deci 

nu avem posibilităţi de a oferi un trai decent, chiar şi dacă sunt familii sociale, totuşi merită un 

trai mai decent unde sunt mai mulţi membrii de familie sau unde există să zicem copii în 
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întreţinere cu handicap şi nu există posibilităţi de a oferi locuinţe puţin mai decente, un trai mai 

decent. Tot ca o viziune, aş propune, s-ar putea prevedea şi construirea unui ansamblu de 

locuinţe, să zicem ceva gen cartierul de case din Belvedere, care ar pute fi nişte case familiale 

construite, total adaptat persoanelor cu dizabilităţi! Ca să aibă şi ei şansa de a putea trăi o viaţă 

independentă în comunitate, să-şi întemeieze o familie, nu sunt case adaptate pentru această 

categorie, nu prea există şansa să duci o viaţă independentă în comunitate şi ca o viziune s-ar 

putea prevedea şi construirea unor ansambluri de locuinţe adaptate pentru persoane cu 

dizabilităţi locomotorii! Mulţumesc!” 

 

Dana Ijac: 

“Mulţumim! Putem trece mai departe?” 

 

Sanda Viţelar - intervenţie în nume propriu 

“Am să vorbesc în nume propriu, ca cetăţean. Din prezentarea generală, vreau să punctez şi să 

subliniez pentru înregistrare, acest lucru cu toate că s-a găsit şi în intervenţia antevorbitoarelor 

mele şi în răspunsul pe care doamna Ijac l-a dat. Aţi trecut 2 exemple, sper să nu vă rezumaţi la 2 

exemple: Centru Materna şi Centrul Rozmarin, la prezentarea generală mă refer, slidul de 

dinainte. Mai este un adăpost pentru victimele violenţei în familie şi activitatea institutului est-

europen pe care, aş dori să nu o pierdeţi din vedere, pentru că este una dintre problemele 

sociale grave la nivelul României, violenţa în familie şi avem acest centru care trebuie integrat, 

din puctul meu de vedere şi în analiza privind infrastructura socială dar şi ulterior în proiectele 

de dezvoltare”. 

Dana Ijac: 

“Trecem mai departe la proiecte propuse: Centru multifuncţional de servicii medico-sociale 

integrate, de zi, rezidential, pentru personae care necesită recuperare în cazul unor boli cornice 

sau în perioada de covalescenţă; Centrul de zi pentru personae fără adăpost - noi avem un 

centru dorim să-l extindemin perioada care va urma şi să-l modificîm continuu, deci e vorba de 

extinderea centrului social prin înfiinţarea unui centru de zi pentru copii, adulţi fără ocupaţie, 

vârstnici şi personae cu handicap fără adăpost; Centrul de servicii sociale integrate de zi, pentru 

copii proveniţi din familii defavirizate cu vârsta cuprinsă între 3-15 ani, Extinderea şi echiparea 

centrului social Rozmarin. Aş puncta ca şi criteriu de eligibilitate pentru axa specifică, în sesiunea 

care va veni, nu se mai finanţează decât centrele de zi fără rezidenţă! Noi aşa, am reuşit să 

modernizăm căminul de vârstnici pe sesiunea trecută, dar acuma doar acele centre fără 

rezidenţă, deci doar cee ace înseamnă serviciile sociale integrate, specializate doar pe perioada 

zilei. Centrul educaţional pentru copii din Valea Rece ar putea fi o idee de proiect, pentru axa 9, 

pentru că ne vom concentra pe această strategie de dezvolare, servicii sociale integrate pentru 

comunităţi, familii, personae singure dezavantajate social; Centru multifunctional de servicii 

integarate pentru persoane vârstnice; Modernizarea cantinei sociale; Centru de consigliere 

pentru părinţi şi crearea, modernizarea facilităţilor de acces pentru personae cu dizabilităţi; 
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Amenajarea unor ateliere de lucru în cadrul centrelor sociale inclusive echipamente pentru 

persoanele cu dizabilităţi şi un Centru de Zi pentru preşcolari. Toate aceste idei de proiecte 

îmbunătăţite sau completate, ar putea fi obiectul unor cereri de finanţare în perioada care va 

veni! Noi nu avem numai experienţa, accesării unor fonduri pe Programul Operaţional Regional! 

Dar o parte dintre dvs. ştiţi că noi, încă din 2004 am format echipe de lucru şi am accesat  

fonduri inclusiv de la Ministerul de Specialitate. Am putea în perioada următoare, să ne gândim 

şi pe măsură ce se deschid o serie de alte linii de finanţare, chiar să ne gândim la realizarea în 

parteneriat fie ONG-urile pot să meargă solicitanţi  în calitate de lider fie municipiul Tîrgu Mureş 

sau Consiliul Judetean pentru serviciile care sunt în subordine. Întrebări, propuneri pe acestă 

temă?” 

 

Profesor Dr. Benedek  Imre: 

Cunoscând principiile de alocare a acestor fonduri şi Cunoscând cele două bugete! Grijă mare, şi 

să nu faceşi separatisme când faceţi aceste proiecte! Pentru că, cine-i puternic, obţine mult! 

Judeţul Mureş, oraşul Tîrgu Mureş, este unul dintre cele mi puternice bugete pentru cei, care 

spuneaţi dvs. “dezavantajaţi social”. Pun aşa, atunci întrebarea ironică “dezavantajaţi social”  

atunci şi bolnavii care nu primesc, pentru că nu sunt suficienţi bani, în bugetul dvs.! Ei pot fi 

dezavantajaţi de sănătate. Eu aş include aici, după această introducere “Educarea în spiritul de 

lucru”, şi chiar să fie un certificat, să obţinem, a adulţilor dezavantajaţi social şi să obţineţi de 

acolo bani, eu altfel nu văd, o propunere ca şi observator, care am văzut multe asemenea 

aspecte! Deci, foarte mare grijă cu încalcarea bugetelor Consiuliului Local şi Judeţean, pentru că 

eu cunosc fenomenul fiind fost, în activitate acolo!  

Vin în judetul Mureş pentru că aici este bugetul mult mai mare, decât comparativ cu 

celeleltejudeţe! Deci, o  idee: “ Educaţie a celor dezavantajaţi social”  în spiritual sau cum doriţi 

dvs., pentru că nu vreau să intru într-un anumit fenomen ci observaţia mea de-a lungul vieţii! Vă 

mulţumesc! 

 

Dana Ijac: 

Vă mulţumim! Vom lua în considerare! 

 

 

Àbràm Noėmi – Fundaţia Creştină Diakonia 

„Cred că nu am venit la locul şi la momentul potrivit, vă spun sincer, că eu credeam, cel puţin aşa 

am fost informată că vin la o şedinţă de Consiliu! Dar totuşi aceste lucruri cred că sunt în 

legătură cu activitatea noastră socială şi în primul rând aş vrea să punctez că aceste informaţii nu 

sunt tocmai complete! În oraşul Tîrgu Mureş există 3 cămine de bătrâni, nu un cămin de bătrâni, 

deci pe strada Eminescu sunt 2 cămine de bătrâni, deci mi se pare că nici aceste prezentări nu 

sunt destul de complexe. În legătură cu o greutate, cu care se confruntă Tîrgu Mureş - ul, am 

văzut şi în imaginile precedente, îmbătrânirea populaţiei. Ori, această creere de centre 
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multifuncţionale de servicii sociale integrate pentru persoane vârstnice nu rezolvă nicidecum 

această problemă gravă a municipiului. Deci populaţia este, întradevăr în îmbătrânire şi cei 

bătrâni, bătrânii noştri sunt fără nici un ajutor din partea familiei. Majoritatea au copii plecaţi în 

străinătate şi stau acasă, aş putea să spun bine-mersi, dar din păcate nu stau liniştiţi pentru că nu 

au acest suport social de care ar avea nevoie. Noi, ONG-urile, care ne ocupăm cu îngrijire la 

domiciliu încercăm să satisfacem nevoile lor, dar din păcate chiar în momentul de faţă nu 

suntem ajutaţi de către Consiliul Local. Nu spun că acest ajutor, sau colaborare n-a funcţionat în 

anii precedenţi, dar trebuie să mă exprim că nu a funcţionat în aşa fel încât ar fi trebuit să 

funcţioneze. Să vedem ce sprijin acordă Consiliul Local pentru acele ONG-uri care rezolvă 

asistenţa socială pe care bineînţeles că nu poate să rezolve Consiliul Local deoarece nu are 

infrastructura şi angajaţii necesari pentru aceasta activitate. Eu cred, ca şi în alte localităţi de 

fapt, că ONG-urile care se ocupă cu asistenţă socială ar trebui să colaboreze mai bine cu Consiliul 

Local decât se face acest lucru în Tîrgu Mureş. Să vă dau un exemplu, celor mai ales consilierilor 

care mai sunteţi aici. Suntem în noiembrie la sfârşitul lunii noiembrie şi încă nu ştim pe ce bază o 

să obţinem subvenţii, ajutor nerambursabil, ori colaborare pe bază de parteneriat cu Primăria 

Tîrgu Mureş. Este un lucru nasol că, în acest oraş municipiul Tîrgu Mureş, oraş relativ mare, cu 

populaţia în îmbătrânire, spun din partea mea, dar putem să vorbim şi despre copii, aceste ONG-

uri încă nu ştiu pe ce bază o să aibă o relaţie de colaborare cu Consiliul Local! Şi e daja, 

decembrie, deci suntem puternic afectaţi, nu numai de către beneficiar, deci beneficiarii 

aşteaptă! Anul viitor vom primi pachete alimentare şi materoale de sănătate care ne susţine 

viaţa şi nivelul de viaţă la un nivel anume? Primim, nu primim? Vom fi vizitaţi de către angajaţii 

acestor ONG-uri, sau nu vom fi vizitaţi? Noi nu putem să-i dăm răspunsul, deoarece, de exemplu 

subvenţi pe baza legii 34, s-a retras, nu s-a dat anunţul din nu!. Nu putem să dam acordul de 

parteneriat cu Primăria Tîrgu Mureş, nu ştim din ce cauză, noi de exememplu cu 8 locaţii din 

judeţ avem avem acor de parteneriat, cu Tîrgu Mureş nu putem avea şi nici fonduri 

nerambursabile pe baza legii 350, încă nu ni s-au pus la dispoziţie! Vă spun eu mă pregăteam 

pentru o sedinţă de Consiliu, dar vă rog să transmiteţi doamnă şi domnii consilieri, că această 

situaţie nu poate să rămână în acest fel, vine decembrie, ianuarie şi nu putem să includem nici 

noi în bugetul nostru şi cred că şi pentru dvs. este un lucru destul de urât, să nu ştiţi câţi bani să 

alocaţi pentru colaborarea cu ONG-urile, din domeniul asistenşei sociale! Vă mulţumesc! Scuzaţi-

mă ca am fost atât de lungă, dar din această cauză am venit la această şedinţă!” 

 

Dan Maşca: 

„Ca şi data trecută, este profesionist dacă se spune clar, nevoia de bani şi ce bani sunt pentru 

investiţii în situaţia dată, cu populaţie în scădere, în îmbătrânire, adică bogăţie mai puţin creată! 

Deageaba propunem, data trecută când am fost la cealaltă dezbatere, practic din ce am calculat, 

aşa grosier, banii care ar trebui aici sunt pe 100 de ani. Foarte, sincer vă zic, este o dovadă de 

amatorism, de lipsă de respect faţă de societate să nu spui  adevărul şi să spui că tu ai „X” 

milioane de euro posibil, din Bugetul Local se pot finanţa maxim atâta şi sunt proiecte care ar 
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trebui de 100 de ori atâta! Şi la fel, este o rugăminte să vă gândiţi după ce criterii se vor alege 

aceste proiecte, pentru că este frumos să ai nu ştiu ce bază olimpică, să primeşti nu ştiu ce 

terenuri şi să investeşti în bazine de înot, dar este strigător la cer ca tu, să ai o comunitate plină 

de oameni săraci lângă tine! Deci va trebui, întradevăr să fim realişti şi să revenim la realitatea 

nostră, adică bani puţini şi lucrurile care se fac sunt cele care sunt obligatoriu de făcut! Socialul 

este obligatoriu de finantat, socialul este obligatoriu de finanţat, transportul local este 

obligatoriu de finanţat! Astea sunt, distracţia, pâinea si circul nu sunt obligatoriu de finantat! 

Aceasta strategie este importantă pentru a fi, cum să spun pusă de fapt, pentru că altfel o să fie 

2014-2023, la fel ca poveste anterioară, unde o s-au scris sute de pagini să se facă aproape 

nimica! Legat de Grădina Zoo, am văzut înainte, poate că mulţi dintre dvs, nu stiţi, dar Grădina 

Zoo nu are finaţare la ora actuală, s-a extins de la 6 hectare la 40 de hectare, de la 400 şi ceva de 

animale la 2000 de animale şi nu primeşte bani de la primărie, cum nu primesc nici familiile prin 

asociaţiile respective, nu primesc nici aniamlele. Minciuna care se ascunde sub preş şi marea 

problemă pe care o au animalele de la Grădina Zoo şi lipsa finanţării Grădinii Zoo. Deageaba 

venim să mai extindem cu 20 de hectare, când tu dacă nu ai avea privaţii care să te ajute ai 

închide acuma pentru că ni ai avea bani pentru animale. Este trist, pentru că, să ştie şi doamna 

de la Fundaţi Diakonia, deci sunt consilieri locali cum este şi doamna Julia Gyorfi care spun! Şi 

spun, că nu este normal să dai bani la oameni sănătoşi care fug după o minge şi să nu te ocupi 

de problema fundamentală a omului care a creat acum zeci de ani în comunitate şi a făcut ca noi 

să trăim această comunitate şi noi, să uităm de ei? Deci, asta este strategia unei comunităţi, 

decât să înşirăm, că aşa pot să mă duc acasă şi până mâine dimineaţă vă trimit încă 700 de 

proiecte că îmi merge mintea, şi la fel le merge mintea la mii de oameni în comunitatea aceasta! 

Dar este fundamental să încercaţi, chiar dacă nu aţi făcut nici o strategie pentru un oraş mare din 

România, pentru că vă înţeleg, dar faceti-o măcar, atâta cât puteţi face, adevărată! Şi chiar luaţi 

în calcul aceşti oameni, care sunt angajatori care sponsorizează sport, social de o viaţă întreagă 

decât sunt aici şi care nu au fost băgaţi în seamă deloc! Doar invitaţi la această dezbatere pentru 

că trebuie să bifăm, conform legii să facem dezbaterile respective! Dar nu vă opreşte nimeni, ca 

săptămâna viitoare să vă întâlniţi cu asociaţiile,  cu alte asociaţii civice, nu sunt asocitii civice, nu 

vin, pentru că nu sunt! Să vă puneţi problema, din ce cauză nu sunt! Cum zicea mai devreme şi 

doamna Moraru şi doamna de la Fundaţia Diakonia, este important să luaţi în calcul concret 

acele asociaţii 40, de fapt ce au? Au un om, au o maşină, ce pot să facă real?  Pentru că dacă tu 

ai 7000 de bătrâni în următorii ani cu probleme de îngrijire acasă, acele asociaţii nefiind ajutate 

şi aşa mai departe, s-ar putea să ai o problemă socială foarte, foarte gravă. Ceea ce, fără aceste 

date reale obţinute pe bune, o să fie munca şi dezbaterea asta degeaba! O să improvizăm ca şi 

până acuma! Vă mulţumesc!” 

 

Dana Ijac: 

„Mulţumim! Dacă mai sunt întrebări, completări?” 
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Andreea Moraru: 

“La proiecte propuse, dacă ar exista posibilitatea înfiinţării unui centru de îngrijiri paleative? 

Deoarece e lipsă, nu e şi ar fi de dorit să existe la nivelul municipiului Tîrgu Mureş!” 

 

Dana Ijac: 

“Vom lua în considerare! Vom trece mai departe la situaţiile de urgenţă: 

- Eficientizarea structurilor de interventii situatii de urgenţă şi îmbunătăţirea siguranţei 

publice 

- Dezvoltarea dispeceratului integrat de urgenţă 

- Dezvoltarea parteneriatului între autoritatea locală-Inspectaratul pentru situaţii de  

Urgenţă SMURD 

- Formarea şi calificarea unui grup de voluntari pentru intervenţie şi situaţii de urgenţă şi 

dotarea serviciului de voluntariat cu echipament 

- Amenajarea unui helioport utilitar pentru intervenţii în caz de urgenţă 

- Înfiinţarea centrului de comandă municipal pentru situaţii de urgenţă 

- Planul de acţiune pentru cazuri de urgenţă  

- Accidente chimice, fenomene meteorologic periculoase, cutremure 

- Dispecerat centralizat de monitorizare a zonelor cu incideţă infracţională crescută 

- Îmbunătăţirea serviciilor oferite de Poliţia Locală prin perfecţionarea agenţilor, o serie de 

cursuri şi dotări de specialitate  

- Sistem de înregistrare audio, video, pentru autovehiculele de patrulare ale poliţiei 

- Monitorizarea video a arterelor principale de circulaţie, a unităţilor de învăţământ şi a 

zonelor cu infracţionalitate crescută 

Întrebări, pe tema asta, sau mergem mai departe? 

Revenim la proiectele de sănătate care au fost propuse şi prezentate săptămâna trecută: 

- Oraş ştiinţific pentru cercetare şi informatică medicală  

- Modernizarea şi dotarea cabinetelor medicale din unităţile de învăţământ 

- Constituirea unui spital regional  

- Modernizarea, Echiparea infrastructurii Spitalului Judeţen, Tehnologii informaţionale 

- Centrul Regional de cercetare-dezvoltare şi ştiinţe comportamentale 

- Crearea unui laborator de excelenţă 

- Centrul medical educaţional multidisciplinar de cercetare de excelenţă  

- Dezvoltare, experimentare şi educaţie medicală de cercetare 

Sunt idei de proiecte care au venit din partea Consiliului Judeţen”. 

 

 

Profesor Dr. Benedek Imre: 

„Pentru cine a mai rămas să aibă ureche: Toate acestea sunt vise! De un lucru depinde – dacă 

întradevăr cei care conduc Spitalul Judetean, acei politicieni care conduc destinele municipiului 
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şi al regiunii întradevăr,iau problemele în serios. În momentul când Clujul, de lenea şi putoarea 

se trezeşte şi face Spitalul Regional, că e desemnat de Hotărâre de Guvern 3, SMURD -ul din 

localitatea Tîrgu Mureş, cu elicopterul a plecat! Deci este ca în povestea ca şi cu Aeroportul, 

comparativ. Sunt notiuni trecute de vechime, care nu dvs. sunteţi de vină dacă aveţi de la 

Consiliul Judeţean, atunci Consiliul Judeţean e de vină, care nici nu bat ca medicale! Eu ca, văd ca 

nu ar trebui să mă prezint, care mă ştiu în aceste chestii, multe corecturi, nu vreau să desfac, 

mergeti mai departe! Cel mai important este Spitalul Regional din fonduri proprii! Pentru asta ar 

trebui schimbată de urgenţă conducerea Spitalului Judeţean, pentru că în loc să lucreze la 

criteriile constituire pentru Spital Regional face mici interese speciale. În Spitalul Regional sunt 3 

probleme cheie , 3 clinici: 1. Cardiovascular, 2. Logic, 3. Pulmonar.  Se poate face cardio-

pulmonar şi atunci nu mai trebuie să te chinui la 3 unităţi.  În momentul când sunt făcute 

acestea se poate declara criterii întrunite! În momentul când se poate declara criterii întrunite., 

pe diferite fonduri, şi mai ales europene şi municipal, regional se poate face un Spital Regional 

propriu, de care are nevoie şi poate fi justificat această parte a ţării. Dacă nu, apare Spital 

Regional Cluj, şi foarte bine trebuie să apară, Sibiul ia înainte, dacă nu Braşovul o ia înainte. Deci 

nevoia, schimbarea conducerii şi conştientizarea politicienilor că ceea ce puţin am avut şi aia 

pierdem! Şi atunci puteti vorbi de helioporturi, de modernizarea sportului şi aşa mai departe! 

Multe aş putea să spun, dar cred că nu sunteţi dvs. cei care ar trebui să auziţi aceste lucruri, dar 

poate că e bine să fiţi conşietizaţI, pentru că în momentul de faţă directorul medical a depus o 

degradare a Spitalului Judeţen, aducerea unor platforme învechite şi personalul foarte bine 

pregătit pentru respectiva categorisire, dar care nu ar putea să fie reformat pentru că sunt 

aproape de pensionare. Aceste gândiri, dacă perpetuează, atunci nu vom avea, pentru că eu 

vreau un Centru Olimpic, eu vreau  Spital Regional, eu vreau multe sociale, dar cu bugetul finit şi 

vreau să fiu mândru pentru că sunt târgumureşean! Deocamdată sunt mândru pentru activitatea 

noastră mai mică, însă încep să mă regăsesc din ce în ce mai greu pentru că începe să-mi fie 

ruşine că altcumva nu merge! Deci, reţineţi Spital Regional, este maximă urgenţă! Cu eforturi 

minime, politicieni primarul şi prşedintele de Consiliu şi prefectul cu administrativul schimabt 

pentru că nu înţelege fenomenul şi atunci nu trebuie să plece în Heliporturi şi atunci puteţi vorbi 

de helioport şi multe altele. Sper că asta se notează undeva, da?” 

 

Dana Ijac: 

„Da. Se notează. După cum am spus şi la început se consemnează în procesul verbal!” 

 

Dan Maşca: 

„Deci aş dori, totodată să luaţi în calcul această strategie pe cultură! Tîrgu Mureş nu are nici o 

instituţie culturală în proprietate! Degeaba facem strategii cu ce nu este al municipiului! Deci ce 

este al nostru, nu are nici un spital în propriatate, este tot al judeţului, e adevărat, dar nu are. Si 

atunci strategia despre care vorbea adomnul profesor mai devreme, la fel, este o strategie super 

costisitoare, e adevărat că sunt oameni care ar putea să o facă fără nici un fel de probleme, să o 
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gândească, pentru că nu avem probleme cu inteligenţa! Dar treaba aceasta de comunitate e o 

prioritate! Dvs. ştiţi foarte bine că aţi făcut şi faceţi business-uri de mulţi ani, sumele de bani 

necesare ca să finanţezi aşa ceva din surse propri sunt imense!” 

 

Profesor Dr. Benedek Imre: 

Vreau să informez auditoriul! Universitatea a făcut o clădire de 5 etaje de cercetare din 20 de 

milioane de euro, care nu este o sumă mare nici pentru judeţul nici pentru oraşul Tîrgu Mureş! 

Cu aceste idei, a d-lui Maşca noi vom ajunge, un ora;provincial de „Mezömaros”, cum se spune 

ungureşte. Deci noi, suntem un oraş universitar cu centru medical de mult timp! Aceste 

fantasgorii şi vierme de gândire să nu introducem în minte că este extrem de periculos! 

Sumele totale, eu m-am gândit, dar dvs. nu le puteţi înţelege, deci nu trebuie făcut decât 

modernizat secţia şi o aripă transformat . Ca să construim noi Spital Judeţean de Urgenţă Euro-

Regional nu avem posibilitate! Dar ca să modifică cu bani puţini, deci, domnule daţi crezare cui 

vreţi eu am fost nu ministru, pentru că am fost consilierul ministrului, am făcut Casa de 

Asigurare Mureş, am făcut Spital privat, am făcut cardiologia care nu a existat, nu mă mai laud 

mai deperte, sunt profesor, cu cele mai multe proiecte din judeţ şi din Divizia de cardiologi din 

România, credeţi pe dânsul, sau mă credeţi pe mine pentru că dacă pleacă asta este care 

otrăveşte.  

Cum să gândească, un domnul preşedinte Peter Feri, care vine dintr-un oraş mic că nu mai este 

Euro-Regional. Păi, putem să facem, atunci de ce nu combatem, adică să dispară Helioportul 

pentru că, costă domnule! Păi dacă vreti Helioportul numai acolo va fi unde este Spital 

Regional!” 

 

 

Dana Ijac: 

„Multumim. Mai sunt interventii, propuneri? Noi vă mulţumim pentru participare! 

Acuma legat de strategii: 

 Am participat la mai multe întâlniri, în ultima perioadă, pe tema Stategii de dezvoltare. Referitor 

la modul cum trebuie să arate aceste strategii şi cum trebuie să fie cuprinse proiectele în lista 

lungă, lista scură şi  cum vor fi finanţate.  

 Reprezentanţi ai Comisiei Europene  ne-au recomandat la un moment dat : Vreţi să realizaţi o 

strategie a oraşului? Nu vă temeţi să gândiţi, daţi creioane colorate şi hârtii copiilor! Să deseneze 

cum văd ei oraşul peste 20 de ani! Şi începeţi să stabiliţi proiecte!   

Gândiţi-vă la ce se poate realiza, pentru ce aveţi nevoie de proiecte, gândiţi în mod pragmatic şi 

treceti-le în strategii! Când am început şi am analizat prima strategie la nivelul municipiului,  

Agenda locală 21. recomandarea celor din Marea Britanie a fost: Nu vă fie teamă să treceţi 

proiecte. În Strategia de la Barcelona, după 15 ani de la elaborare,  s-a constatat că s-a realizat 

doar 1% dintre proiectele depuse. Încercăm să găsim o cale de mijloc, să cuprindem proiectele 

pe care considerăm, că ar fi utile oraşului, să fim  realişti şi în acelaşi timp să facem  un plan 
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financiar pentru ca totuşi aceste idei şi aceste proiecte să fie materializate într-un termen de 

câţiva ani. Aş reveni la Cetate, vreau să vă spun că proiectul de modernizare a Cetăţii, aşa cum 

am văzut-o eu prima dată în 1997, s-a materializat după 16 ani de la ideea de proiect. Vă 

mulţumim! Vă aşteptăm la următoarele întâlniri în 7-8 decembrie. O să avem ateliere de lucru 

deschise, cu cei de la Planul de mobilitate, sunt deschise, nu ne speriem, criticaţi-ne, daţi-ne 

soluţii, nu ne supărăm!Ideea e să avem informaţii corecte şi pe baze reale! La revedere!” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


